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درمکتب امام

دولت تابع امیرالمؤمنین باید این طور باشد
دولــت واقعاً باید با تمام قدرت آن طوری که علی)ع( برای محرومین 
دل می ســوزاند، این هم با تمام قدرت دل بســوزاند بــرای محرومین، 
مثل یک پدری که بچه هایش اگر گرســنه بمانند، چطور با دل افســرده 
 دنبال این می رود که آنها را ســیر بکند، یــک دولت تابع امیرالمؤمنین 

باید این طور باشد.
صحیفه امام؛ ج18؛ ص159 | جماران؛ 4 مهر 1362

عضو مجمع تشخیص مصلحت گفت: لازم است برای سند چشم انداز 
بعدی و آن ]اهدافی[ که نســبت به آینده داریم، توجه داشته باشیم که 

برنامه های پنج ساله را کامل محقق کنیم.
سعید جلیلی، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام، درخصوص لزوم هدف گذاری 
در راهبردهای دستیابی به اهداف اسناد چشم انداز آینده در نظریه گام دوم انقلاب، 
گفت: سند چشم انداز اول کشور که ۲۰ ساله بود شامل چهار برنامه می شد و اولین 
موضوع این است آن برنامه ها باید اجرا می شد. متأسفانه زمانی که طبق گزارش های 
خود دوستان گفته می شــود که در برنامه های پنج ساله، فقط ۳۰ درصد اهداف 
محقق شده است، این بدان معناست که آن سند چشم انداز محقق نمی شود ]که 

عملًا هم نشد[.
وی افزود: لازم است برای سند چشم انداز بعدی و آن ]اهدافی[ که نسبت به 
آینده داریم، به این موضوع توجه داشته باشیم ]که برنامه های پنج ساله را کامل 
محقق کنیم[، ازجمله در حال حاضر که برنامه هفتم توسعه که اولین برنامه دوره 
۲۰ ساله بعدی است ]و در حال اجرا است برنامه پنج ساله[ باید کامل اجرا شود تا 
بعداً نگویند که ]به اهداف سند چشم انداز بعدی نمی رسیم[، لذا یکی از بحث هایی 

که عزیزان مطرح می فرمودند و بحث ما بود، همین بود.
به گزارش مهر، جلیلی با اشاره به لزوم تقویت دولت تاکید کرد: ما می گوئیم 
دولت باید تقویت شود، اما سؤال اصلی این است که دولت چگونه تقویت می شود؟ 
لذا اگر در برنامه مطرح شده است که رشد ۸ درصد، باید برنامه دولت آن باشد که 
این رشد محقق شود و اینکه دولت در لایحه رشد سه و نیم درصد را نوشته بود 

که ما به آن اعتراض داشتیم، هرچند دولت بعداً به آن توجه کرد.
امیر نصیرزاده: 

 حوزه دفاعی 
نباید تحت الشعاع مسائل سیاسی قرار گیرد

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح، با حضور در جلسه کمیسیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس با اعضای این کمیسیون دیدار و 

گفت وگو کرد.
امیر عزیز نصیرزاده، وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح در این نشست 
گزارشی جامع از برنامه ها، اقدامات و دستاوردهای وزارت دفاع در طول ۷ ماه گذشته 
ارائه و با اشاره به اهمیت حفظ و ارتقای توان دفاعی کشور تاکید کرد: حوزه دفاعی 
تحت هر شرایطی نباید تضعیف شود و یا تحت الشعاع مسائل سیاسی قرار گیرد.

وی با اشاره به عملیات »وعده صادق ۱ و ۲« یادآور شد: این دو عملیات  تجربیات 
ارزشمندی برای ما به همراه داشت و پس از آن، روش های جدیدی در حوزه های 
آفندی و پدافندی در دستور کار قرار گرفت که پس از گذراندن تست های موفق، 

به مرحله عملیاتی و اجرا در سیستم های دفاعی و موشکی رسیده شده است.
وزیر دفاع افزود: اگرچه برای تقویت بنیه دفاعی کشور از ظرفیت های مولد به 
عنوان یک مســیر راهبردی  استفاده می شود اما در این راستا تصویب اعتبارهای 
مورد نیاز و حمایت های مجلس می تواند نقش مؤثر و کلیدی را در مســیر توسعه 

قدرت دفاعی ایفا کند.
امیــر نصیرزاده به نقش آفرینی این وزارتخانه در بخش اقتصادی اشــاره کرد 
و گفــت: وزارت دفاع آمادگی دارد تا با اجــرای پروژه هایی نظیر تأمین پنل های 
خورشــیدی برای جبران ناترازی برق، ورود به حــوزه امنیت غذایی، و راه اندازی 
پروژه های راهبردی غذایی، دولت را در حل مســائل کلان اقتصادی و معیشــتی 

کشور همراهی کند. 
وی در زمینه افزایش خدمات به بازنشستگان گفت: در سال جاری ۱۱ همت 
جهت طرح حکمت بازنشستگان اختصاص دادیم که سرانه کارت حکمت آنها به 
۵۲۰ هزار تومان افزایش می یابد و علاوه  بر آن وام خرید جهیزیه و لوازم خانگی را 

بدون سود به ۱۰۰ میلیون تومان از طریق اتکا افزایش دادیم.
وزیر دفاع همچنین درباره دیپلماســی دفاعــی، صادرات محصولات دفاعی، 
فعالیت های وزارتخانه در زمینه هوش مصنوعی و فناوری شناختی و نیز فعالیت های 

اقتصادی توضیحاتی به کمیسیون ارائه کرد.
ابراهیم عزیزی، رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس نیز 
در این نشســت با قدردانی از تلاش های وزارت دفاع گفت: در جریان بازدیدهای 
میدانی از مرزهای کشور، شاهد اقدامات قابل توجهی از سوی وزارت دفاع در زمینه 

هوشمندسازی مرزها بودیم.
 وی بــا تأکیــد بر نقش این وزارتخانه در تأمین امنیــت ملی افزود: اقدامات 
صورت گرفته در جهت افزایش اقتدار و امنیت جمهوری اسلامی ایران شایسته تقدیر 

است و مجلس آماده همکاری و پشتیبانی بیشتر در این مسیر است.
این نشست با تبادل نظر درباره اولویت های دفاعی، اقتصادی و اجتماعی کشور 

و بررسی راه های گسترش همکاری بین وزارت دفاع و مجلس به پایان رسید.

توجه به ظرفیت های فرهنگی و هنری استان ها 
در اولویت برنامه ریزی وزارت فرهنگ است

شهرکرد- خبرنگار کیهان:
مدیرکل هماهنگی امور استان های وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی با 
اشاره به تاکید وزیر بر این موضوع که »ایران فقط تهران نیست«، گفت: 
ظرفیت های فرهنگی و هنری استان ها مورد توجه و در اولویت برنامه ریزی 
این وزارت است و به زودی نیز سفرهای استانی وزیر فرهنگ آغاز می شود.
سید سعید سرابی در آیین تکریم و معارفه مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
چهارمحال و بختیاری که با حضور جمعی مسئولان استان و جامعه بزرگ فرهنگی، 
هنری، رسانه ای و فعالان قرآنی و مردم فرهنگ پرور و هنردوست در فرهنگسرای 
بزرگ شهرکرد برگزار شد، افزود: گفتمان دولت وفاق در وزارت فرهنگ در چهار 
کلان برنامه ای که وزیر به مجلس شــورای اسلامی ارائه داده، تعریف و طرح ریزی 

شده است.
وی با بیان اینکه اســناد بالادســتی مختلفی شــامل فرمایشات مقام معظم 
رهبری، ســند چشم انداز و دیگر موضوعات، امروز در یک مجموعه تبدیل به این 
کلان برنامه های ویژه در وزارت فرهنگ شده است، تصریح کرد: این برنامه سرلوحه 
خدمت مدیریتی در این وزارت خانه محسوب می شود و انتظار آن است که بنا به 

تاکید وزیر به صورت ویژه تر در استان ها مورد توجه قرار گیرد.
سرابی از مردمی سازی و عدالت فرهنگی، رونق اقتصاد فرهنگی و توسعه صادرات 
فرهنگی، کاربست فناوری های نوین به منظور بهبود تنظیم گری و مقررات گذاری و 
همچنین پاسداشت و تقویت اصالت و هویت ایرانی و اسلامی به عنوان چهار کلان 
برنامه وزارت فرهنگ در راهبری گفتمان دولت وفاق نام برد و گفت: امید می رود 
این کلان برنامه ها در این بســتر گفتمانی با ایجاد هم افزایی و بازنمایی ظرفیتی 

موجب رشد و توسعه فرهنگ و هنر در استان ها باشد.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود بــه راهبردهای این وزارت در انتصاب 
مدیران اشــاره کرد و افزود: در دوران جدید مدیریتی بنا به تاکید وزیر فرهنگ، 
انتخاب مدیران از درون مجموعه و خانواده این وزارت انجام می شود و تاکنون در 

تمامی انتصابات به غیر این مهم، انتخابی صورت نگرفته است
سرابی یادآور شد: مدیرانی که از درون مجموعه فرهنگ و ارشاد اسلامی انتخاب 
و منصوب می شوند به دلیل آشنا بودن با موضوعات مرتبط با فرهنگ و هنر و درکی 
که از تعاملات فرهنگی، منابع انسانی و ظرفیت های فرهنگی و هنری استانی دارند، 

می توانند در مسیر خدمت، توفیقات بهتری به دست آورند.
وی ادامه داد: عرصه فرهنگ و ارشاد اسلامی، عرصه ای است که یک مدیر به 
تنهائی نمی تواند در آن به تعالی و پیشرفت دست یابد و در این بستر، شکل دهی 

تعاملات و هم افزایی است که اثرگذار خواهد شد
ســرابی با بیان اینکه همراهی و باور بــه گفتمان فکری دولت چهاردهم نیز 
بنا به تاکید وزیر فرهنگ و معاون حقوقی، امور مجلس و اســتان های ایشــان در 
انتخاب و انتصاب مدیران نقش آفرین است، گفت: مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
چهارمحال و بختیاری هم از بدنه همین مجموعه در نظر گرفته شده است و امید 
می رود در کنار تجربه ای که در مدت خدمت کسب کرده و در همراهی و همدلی 
با ظرفیت های داخلی فرهنگ و ارشاد اسلامی و اصحاب فرهنگ و هنر و در فضائی 

مثبت بتواند نتایج مطلوبی را در پیشبرد اهداف شکل دهد.
در این آیین شــهرام فرجی به عنوان سرپرســت اداره کل فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی چهارمحال و بختیاری معرفی و از خدمات پیام احمدی مدیرکل پیشین 

این اداره قدردانی شد.

جلیلی:

لازم است برای سند چشم انداز بعدی 
برنامه های پنج ساله را كامل محقق كنیم

گزارش خبری تحلیلی کیهان

تحریم ها و تهدیدها
كارشکنی آمریکا در مسیر مذاكرات است

سرویس سیاسی-
در حالی که سومین دور مذاکرات از امروز در جریان 
است، آمریکا در آســتانه دور جدید مذاکرات با ادعای 
گفت وگو، با اعمال تحریم های تــازه، تهدیدهای علنی 
و پیش شــرط های غیرقانونی، عملًا مســیر مذاکرات را 
به بن بســت کشانده اســت. ترامپ و وزیر خارجه اش با 
تکرار لحن تهدید و انکار حق غنی ســازی، نشان دادند 
آنچه واشنگتن به  دنبالش است، »تسلیم ایران« است نه 
»توافق برابر«. در چنین شرایطی، اگر این اقدامات خصمانه 
بی پاسخ بماند، تنها به تشدید زیاده خواهی طرف مقابل 
 منجر خواهد شــد و نباید از شکست دیپلماسی تعجب 

کرد.
در حالی که سومین دور از مذاکرات غیرمستقیم جمهوری 
اســلامی ایران و ایــالات متحده در عمان از امروز آغاز شــده، 
نشانه های روشنی از تداوم همان الگوی دیرین آمریکایی ها یعنی 
»دیپلماسی با دست چماق« به چشم می خورد؛ الگویی که همزمان 
با گفت وگو، مســیر فشار و تحریم را نیز با شدت ادامه می دهد و 
هدفی جز تضعیف مواضع ایران در میز مذاکره ندارد. متأســفانه 
برخی جریان های رسانه ای و سیاسی در داخل، با ساده سازی این 
روند پیچیده و نادیده گرفتن نشانه های آشکار خصومت، تلاش 
دارنــد گفت وگو را مترادف »توافق به هر قیمت« جا بزنند؛ حال 

آنکه واقعیات میدان، چیز دیگری می گوید.
از تحریم های هدفمند وزارت خزانه داری آمریکا درســت در 
آستانه هر دور مذاکره، تا لفاظی های تهدیدآمیز مقامات بلندپایه 
واشنگتن و دخالت های مداوم اروپا در روند مذاکرات، همگی یک 
پیام روشــن دارند: »بازگشت به بازی خطرناک فشار- مذاکره«. 
و اگر تیم ایرانی این پیام را نادیده بگیرد یا به آن پاسخ مناسب 
ندهد، نتیجه چیزی جــز بازتولید تجربه  پرهزینه  »برجام بدون 

آمریکا« نخواهد بود.
سه دور مذاکره، سه دور تحریم!

ایالات متحده که از همان ابتدا تلاش داشته »دیپلماسی« را 
پوششــی برای تحمیل اراده سیاسی خود بر ایران قرار دهد، این 

روزها بار دیگر به همان بازی قدیمی بازگشته است. 
نگاهی به روند تحولات ســه هفته اخیر، گویاتر از هر سند 

و تحلیلی است:
چهارشــنبه ۲۰ فروردین و در آســتانه دور اول گفت وگوها 
در عمان، وزارت خزانه داری آمریکا پنج نهاد و یک فرد ایرانی را 
به بهانه فعالیت در حوزه هســته ای تحریم کرد، چهارشنبه ۲۷ 
فروردین، درست پیش از آغاز دور دوم در رم، یک پالایشگاه، یک 
شرکت و چند نفتکش ایرانی هدف تحریم های جدید قرار گرفتند 
و سرانجام سه شنبه دوم اردیبهشت، در آستانه دور سوم مذاکرات 
در عمان، تحریم های جدیدی علیه چند شــرکت فعال در حوزه 

نفت خام و گاز مایع اعمال شد!
چنین روندی را نمی توان »تصادفی« یا »فشــار داخلی« در 
دولت آمریکا دانست. این یک خط سیاسی- امنیتی روشن است: 
واشنگتن با تکرار تحریم ها پیش از هر دور مذاکره، به دنبال تضعیف 
موقعیت مذاکره کنندگان ایرانی و تحمیل شروط یکجانبه خود در 
پای میز گفت وگو است. پرسش جدی اینجاست: اگر طرف مقابل 
به چنین صراحتی مســیر خصومت و فشار را ادامه می دهد، چرا 

باید انتظار حسن نیت از او داشت؟!
ترامپ: یا راه ما، یا بی راهه!

در کنــار تحریم هــای پیاپی، نگاهی به اظهــارات مقامات 
آمریکایی هم کافی است تا عمق توهم زدگی جریان غرب باور در 
داخل روشن شود. روز پنج شنبه ۴ اردیبهشت، دونالد ترامپ در 
کنفرانسی خبری اعلام کرد:»در حوزه ایران، پیشرفت های بسیار 
خوبی داشتیم. دیدارهای بسیار جدی با آنها داشتیم. همه چیز 

به خوبی پیش می رود.«
اما بلافاصله پرده از واقعیت نیت آمریکا برداشــت:»فقط دو 
گزینه وجود دارد و گزینه دوم به هیچ وجه گزینه خوبی نیست!«
بیان چنین جمله ای از ســوی رئیس جمهور آمریکا چیزی 
جز تهدید غیرمســتقیم به گزینه نظامی نیست. این همان زبان 
تحقیرآمیز اســت که در پس دیوار بلند »مذاکره« پنهان شده. 
زبانــی که اگر با پاســخ قاطع مواجه نشــود، در عمل به همان 
ســناریوی خسارت باری ختم خواهد شد که پیش تر در ماجرای 

برجام تجربه شد.
روبیو: ایران نباید غنی سازی کند!

همزمان با ترامپ، مارکــو روبیو وزیر خارجه آمریکا نیز در 
اظهاراتی ســخیف و مغایر با موازین بین المللی گفت: »اگر ایران 

خواهان برنامه هسته ای صلح آمیز است، می تواند از طریق واردات 
اورانیوم غنی شده به آن برسد!«

او ادامه داد:»اگر این کشــور اصرار بر غنی ســازی اورانیوم 
داشته باشد، تنها کشوری خواهد بود که برنامه تسلیحاتی ندارد 

اما غنی سازی می کند و این مشکل ساز است!«
این ســخنان، بار دیگر ماهیت نگاه آمریــکا به مذاکرات را 
برملا می سازد. آمریکا نه تنها به دنبال رفع اختلاف نیست، بلکه 
 NPT می خواهد حق مسلم ایران برای غنی سازی، که بر اساس
و ســایر اســناد بین المللی به رسمیت شناخته شــده، به بهانه 
»مشکل ساز بودن« حذف شود! سکوت در برابر چنین جسارتی، 
به معنای پذیرش محدودســازی کامل ظرفیت های هســته ای 

کشور خواهد بود.
باید اروپا از مسیر هرگونه مذاکره ای

 کنار گذاشته شود
از آمریکا که بگذریم، به مواضع اروپا می رســیم؛ طرفی که 
بــا تمام ادعاهایش درباره میانجی گری، نه تنها هیچ گاه در مقابل 
بدعهدی آمریکا ایستادگی نکرد، بلکه پس از خروج یکجانبه ایالات 
متحده از برجام، به تماشاگر بی خاصیت و گاه هم دست فشارهای 

تحریمی تبدیل شد.
در آستانه دور سوم مذاکرات غیرمستقیم، مقامات اروپایی بار 
دیگر زبان به ســخن گشوده اند و با وقاحت از »لزوم ایفای نقش 
اروپا« در روند گفت وگوها و توافقات سخن گفته اند! اما واقعیت آن 
است که اروپا در ساختار جهانی در حال تغییر، نه توان اثرگذاری 

دارد، نه اراده ای مستقل، و نه حافظه ای از تعهدات گذشته اش.
اروپا نه در سیاست، که در عمل تنها یک پیرو بی اختیار برای 
آمریکا بوده است؛ نمونه بارز آن، سازوکار مضحک »اینستکس«، 
بی عملی مطلق در برابر خروج آمریکا از برجام، و همراهی عملی 
با تحریم های ثانویه آمریکاست. چنین بازیگر بی خاصیتی نه تنها 
نمی تواند بخشی از راه حل باشد، بلکه خود بخشی از مشکل است 

و باید از مسیر هرگونه مذاکره ای کنار گذاشته شود.
اروپایی ها در طی ۲۲ ســال اخیر بارها ثابت کرده اند که نه 
اراده ای در جهت حل اختلافات میان ایران و غرب داشته و دارند 
و نه حتی توانایی نقش آفرینی مســتقل از آمریکا را دارند، آنان 
حتــی در لفظ هم از اعتراض صریح و مؤثر به آمریکا در موضوع 
خروج از برجام خودداری کرده و بالعکس در کمال وقاحت ایران 
را به عــدم اجرای تعهدات خود در برجام )بدون در نظر گرفتن 

رفتار آمریکا در بی تعهدی به برجام( متهم می کنند.
سالها میانجیگری و نقش واسط اروپایی ها میان ایران و آمریکا 
نه تنها منجر به کوچک ترین پیشرفتی در مسیر دیپلماسی میان 
دو کشور نشد که درست در جهت خلاف آن، به تشدید فشار ها 

بر علیه کشورمان منجر شده است.
آنان امروز هم با تکیه بر سازوکار موسوم به »مکانیزم ماشه« 
که نقطه اوج شاهکارهای تیم مذاکره کننده برجام به شمار می رود، 
در صدد باج خواهی از ایران هستند. با این حال، اغلب صاحب نظران 
مســائل بین المللی معتقدند که این ســازوکار)چه در سناریوی 
فعال ســازی همزمان با توافقی میان ایران و آمریکا و اراده ای از 
سوی واشنگتن برای اصلاح رفتار خود در حوزه تحریم ها، و چه در 
سناریوی دوم که بدون توافق میان ایران و آمریکا و همراه با اعمال 
قوانین تحریمی آمریکا صــورت گیرد( در عمل تأثیر معناداری 
نخواهد داشت. چرا که در واقع، تحریم های فعلی آمریکا به مراتب 
گســترده تر و شدیدتر از شش قطعنامه تحریمی شورای امنیت 
پیش از قطعنامه ۲۲۳۱ هستند و اسنپ بک، قدرت فزاینده تری 

نسبت به آن ها ندارد. 
از ســویی دیگر تیم مذاکره کننده فعلی کشورمان با نگاه و 
عبرت از دید اشتباه حسن روحانی و ظریف به اهمیت قطعنامه 
شورای امنیت به خوبی به این نکته احاطه دارد که قطعنامه شورای 
امنیت در برابر تحریم های ثانویه آمریکا ارزشی کمتر از کاغذ پاره 
دارد و تجربه تحریم های شدیدتر از قطعنامه های تحریمی شورای 
امنیت پس از خروج آمریکا از برجام در شــرایطی که قطعنامه 
۲۲۳۱ به حیات خود ادامه داده است کاغذ پارگی این قطعنامه ها 

را به خوبی نشان داده است.
تیم ایرانی باید پاسخ بدهد

با توجه به آنچه گفته شد، ادامه مسیر مذاکرات بدون پاسخ 
درخور به اقدامات مخرب طرف آمریکایی، معنایی جز عقب نشینی 
تدریجی نخواهد داشــت. اگر طرف مقابل به رغم حضور بر ســر 
میز مذاکره، به تحریم های پی درپی، تهدیدهای آشــکار و اعمال 
فشــار ادامه می دهد، چه دلیلی برای نرمش یا انعطاف بی پاسخ 

باقی می ماند؟

لازم است تیم مذاکره کننده ایرانی، ضمن پایبندی به اصول 
دیپلماسی عزتمندانه، از تکرار تجربه تلخ اعتماد یکطرفه به آمریکا 
اجتناب ورزد. پاسخ به این تحریم ها می تواند در قالب توقف موقت 
مذاکــرات، پیگیری قضائی آمریکا در مجامع بین المللی، تقویت 
همکاری های منطقه ای با محوریت چین، روســیه و کشورهای 
همســو، و حتی تسریع در گســترش برنامه صلح آمیز هسته ای 

کشور، معنا یابد.
مذاکره نه، اگر قرار است ابزار فشار باشد

دیپلماسی، زمانی اثربخش است که دو طرف با احترام متقابل 
و نیت واقعی برای حل وفصل اختلافات وارد گفت وگو شــوند. اما 
اگــر مذاکره، به ابزاری برای مهار توانمندی های ملت ایران بدل 
شــود و طرف مقابل با ابزار تحریم و تهدید در پی تحمیل اراده 
باشــد، این دیگر »مذاکره« نیست، بلکه »پروژه تسلیم« است و 

باید بی درنگ متوقف شود.
گرچه حسن روحانی و امیرکبیرهای خودخوانده وی از ادامه 
حیات برجام با اروپایی ها ســخن به میان می آوردند ولی برجام 
زنده نماند و احیای آن با نسخه ضعیف تر و شروط بیشتر، توهینی 

مضاعف به عقلانیت ملی است.
امروز جمهوری اســلامی ایران در جایگاهی نیست که برای 
رفع تحریم، حاضر به واگذاری خطوط قرمز خود باشد. ملت ایران 
ثابت کرده که در برابر فشــار اقتصادی، تهدید نظامی و عملیات 
روانی دشمن عقب نمی نشیند. تیم ایرانی نیز باید نماینده این ملت 

مقاوم باشد، نه واسطه  نرمش در برابر زورگویی غرب.
آن چه امروز در جریان مذاکرات میان ایران و آمریکا شاهد آن 
هستیم، بیش از آن که نشان دهنده عزم واقعی طرف آمریکایی برای 
حل وفصل اختلافات باشد، گویای تکرار همان سیاست نخ نمای 
»فشــار از بیرون، مذاکره درون« اســت. تحریم های همزمان با 
مذاکرات، اظهارات تهدیدآمیز ترامپ، مواضع قیم مآبانه روبیو، و 
دخالت های بی جای اروپایی ها، همه و همه بیانگر این حقیقت اند 
که آمریکا و شرکایش، هنوز درک صحیحی از واقعیت های امروز 

ایران و منطقه ندارند.
در چنین شــرایطی، مســئولیت ســنگینی بر دوش تیم 
مذاکره کننده جمهوری اسلامی ایران قرار دارد؛ تیمی که باید در 
برابر این سیاســت مزورانه، با عزت، هوشمندی و صراحت عمل 
کند و اجازه ندهد مســیر مذاکرات به حیاط خلوت خواسته های 

آمریکا تبدیل شود.
اگر قرار اســت مذاکراتی صورت گیــرد، باید بر پایه احترام 
متقابل، حقوق برابر، و تعهدات روشن باشد. هرگونه توافقی که بوی 
تحمیل، تهدید و تحریم بدهد، نه تنها نافرجام خواهد بود، بلکه به 
جای حل مسئله، بحران آفرینی جدیدی به همراه خواهد داشت.

بقایی: خاتمه دادن به تحریم ها 
به صورت عینی و سریع اولویت ماست

 بقایــی ســخنگوی وزارت امــور خارجــه عصــر جمعــه 
۵ اردیبهشــت ماه و پس از ورود ســیدعباس عراقچی به مسقط 
برای شــرکت در دور ســوم گفت وگوهای غیرمستقیم ایران و 
آمریکا با واسطه عمان گفت: ما مصمم به صیانت از حقوق قانونی 
و مشروع ملت ایران برای استفاده از انرژی هسته ای جهت مقاصد 
صلح آمیز هستیم و در عین حال آماده برداشتن گام های معقول 
جهت اطمینان بخشی نســبت به ماهیت کاملا صلح آمیز برنامه  

هسته ای خود می باشیم.
ســیدعباس عراقچی وزیر امور خارجه برای شرکت در دور 
سوم گفت وگوهای غیرمستقیم با آمریکا با واسطه گری عمان عصر 
جمعه ۵ اردیبهشــت ماه وارد مسقط شد و بلافاصله بعد از ورود 
راهی دیدار با بدر البوســعیدی همتای عمانی شد تا درباره دور 
سوم گفت وگوها که قرار است فردا برگزار شود، به رایزنی بپردازد.

عراقچــی را در این ســفر یک هیئــت دیپلماتیک و فنی 
کارشناسی همراهی می کند.ریاست تیم کارشناسی ایران با مجید 

تخت روانچی و کاظم غریب آبادی معاونان وزیر خارجه است.
اســماعیل بقایــی همچنین تصریح کــرد: خاتمه دادن به 
تحریم های غیرقانونی و غیرانســانی علیه مردم ایران، به صورت 

عینی و سریع، برای ما یک اولویت است.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی عنوان کرد: باید دید طرف مقابل 
تــا چه میزان از جدیت و آمادگی لازم برای یک توافق عادلانه و 

واقع بینانه برخوردار است.
بقایی همچنین پنجم اردیبهشت ماه پیشرفت در مذاکرات 
را مســتلزم نشان  دادن حسن نیت، جدیت و واقع نگری از سوی 
طرف مقابل خواند و تاکید کرد هیئت نمایندگی جمهوری اسلامی 
ایران با مدنظر قرار دادن سوابق و تجارب قبلی هر گام خود را با 

توجه به رفتار طرف مقابل تنظیم کرده و از هیچ کوششی برای 
استیفای حقوق و منافع مشروع ملت ایران دریغ نخواهد کرد.

هشدار عراقچی به اسرائیل از پکن
سیدعباس عراقچی که روز چهارشنبه برای رایزنی با مقامات 
چینی به پکن ســفر کرده بود در هشداری به رژیم صهیونیستی 
گفت: »نیرو هــای اطلاعاتی و امنیتی ما با توجه به موارد قبلی، 
برای مقابله با هرگونه خرابکاری و عملیات ترور که با هدف اجبار 

ما به پاسخ مشروع طراحی شده  باشند، کاملا هوشیار هستند. 
وی در شامگاه چهارشنبه افزود: تلاش های رژیم اسرائیل و 
برخی گروه های ذی نفع خاص برای منحرف کردن دیپلماســی، 

با استفاده از انواع تاکتیک ها، برای همگان کاملًا واضح است.
عراقچی: همواره چین را یک شریک 

و دوست قابل اعتماد می دانیم
عراقچی وزیر خارجه روز چهارشــنبه ۳ اردیبهشت ماه پس 
از دیدار با وانگ یی همتای چینی در پکن و در پایان ســفر یک 
روزه اش به چین در شبکه ایکس به زبان چینی نوشت: خوشحالم 

که در کمتر از ۴ ماه برای دومین بار به چین سفر کردم. 
وی افزود: دوســتان خوب باید مســتمر با یکدیگر دیدار و 
تعامل کنند. بنا به یک ضرب المثل چینی، »با دوســتان مسیر 

هموارتر است«. 
رئیس دستگاه دیپلماسی اضافه کرد: مهم نیست که شرایط 
بین المللی چگونه تغییر کند، ایران همواره چین را به عنوان یک 

شریک و دوست قابل اعتماد می داند.
وزیر امور خارجه در بدو  ورود به پکن گفت: چین در گذشته 
و در موضوع هسته ای ایران نقش مهم و سازنده ای را ایفا کرد و 

مطمئنا در ادامه مسیر هم همین نقش مورد نیاز است.
عراقچی در پکن: قضاوت 

درباره مذاکرات با آمریکا زود است
عراقچــی همچنین در پایتخت چین از پکــن برای ایفای 
 نقش ســازنده در موضوع هســته ای جمهوری اسلامی قدردانی 
کرد. وی درخصوص هدف از سفر به چین گفت »هدف اصلی من 
رایزنی با دوستان چینی ام است. همان طور که می دانید روابط ایران 
و چین به نوعی همکاری راهبردی است و ما همواره درخصوص 

مسائل منافع مشترک با یکدیگر رایزنی می کنیم.«
رئیس دستگاه دیپلماســی ایران ادامه داد »به خصوص در 
زمینه مذاکرات هســته ای ما با آمریکا،تمایل داریم با دوســتان 
چینــی خود در این خصوص گفت وگو و رایزنی کنیم و آن ها در 

جریان مذاکراتمان قرار دهیم.«
عراقچی درخصوص نقش پکن در مســئله هســته ای ایران 
تصریح کرد »چین همواره نقش سازنده ای را درخصوص مسئله 
هسته ای ایران ایفا کرده است و اطمینان داریم که در آینده نیز 

همین طور خواهد بود«. 
وی با اشــاره به این موارد گفــت »ما همچنین درخصوص 
راه هــای مشــارکت چیــن در این مذاکــرات نیــز رایزنی ها و 

گفت وگوهایی را انجام خواهیم داد.«
عراقچی در ســؤال دیگری در زمینه چشــم اندازه مذاکرات 
روز شنبه با آمریکا گفت »مذاکرات با آمریکا در مسیر صحیح و 
درستی در جریان است.برای قضاوت درباره آن هنوز زود است. ما 
خوشبینی محتاطانه ای در این خصوص داریم.اگر آمریکایی ها به 
شیوه ای سازنده ادامه دهند و از تقاضاهای غیرقابل اجرا و غیرقابل 
پیش بینی پرهیز کنند، مطمئنم می توانیم به یک نقطه و به یک 

جایی برسیم و به یک توافق خوب برسیم.«
وی همچنین در پاســخ به ســؤال خبرنــگاری درخصوص 
مهم ترین دســتاوردی که سفر چین به همراه می تواند به همراه 
داشته باشد، گفت »همان طور که گفتم چین دوست ما است و ما 
می خواهیم با آن ها رایزنی کنیم و بررسی کنیم چطور می توانیم 
همکاری بیششــتری در این مسیر داشته باشیم و بررسی کنیم 
چگونه چین می تواند به نتیجه گیری خوب در مذاکرات با آمریکا 

کمک کند«.
مایکل آنتون به عنوان نماینده آمریکا 
در مذاکرات فنی با ایران مشخص شد

به گفته پولیتیکو واشنگتن مقام ارشد وزارت خارجه مایکل 
آنتــون را به عنــوان رهبر تیم فنی آمریــکا در مذاکره با ایران 

معرفی کرد.
این نشریه به نقل از دو منبع آگاه گفت که آنتون رهبری تیمی 
متشکل از حدود دوازده نفر را برعهده خواهد داشت، افرادی که 
در بخش های مختلف دولت فعالیت دارند. وی مدیر برنامه ریزی 

سیاست وزارت امور خارجه است.

فرانسه: آماده گفت وگو با ایران هستیم
در میانه مذاکرات هســته ای غیرمســتقیم ایران و آمریکا، 
یک ســخنگوی وزارت خارجه فرانسه اعلام کرد که این کشور از 
دستیابی به راه حل دیپلماتیک درخصوص پرونده هسته ای ایران 

حمایت می کند و آماده ادامه گفت وگو با تهران است. 
این اظهارات ســاعاتی بعد از آن مطرح شد که عراقچی در 
آســتانه دور سوم گفت وگوهای غیرمستقیم با آمریکا خطاب به 
اروپایی ها گفت »بار دیگر دیپلماســی را پیشنهاد می کنم و پس 
از رایزنی های اخیرم در مسکو و پکن، آماده ام تا گام اول را با سفر 

به پاریس، برلین و لندن بردارم«.
عراقچی با اشاره به دیدارش با وزرای خارجه سه کشور اروپایی 
در حاشیه مجمع عمومی سازمان ملل، افزود آن زمان پیشنهاد 
گفت وگو را داد، اما »متأسفانه آن ها راه سخت را انتخاب کردند«.
وزیر امور خارجه ایران در ادامه با بیان این که »اکنون توپ 
در زمین اروپایی هاست«، افزود »آن ها این فرصت را دارند که خود 
را از نفوذ گروه های ذی نفع خاص رها کنند و مســیری متفاوت 
را شکل دهند. نحوه عمل ما در این مقطع حساس، احتمالاً افق 

آینده  را مشخص خواهد کرد«.
یادداشت مشترک ایران و روسیه و چین 

به گروسی
نماینده دائم روسیه در سازمان های بین المللی مستقر در وین 
اتریش در پیامی در شبکه اجتماعی ایکس از دیدار خود به همراه 
نماینده دائم ایران و چین با مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
خبر داد و گفت که یادداشتی مشترک درباره جنبه های مختلف 

وضعیت حول برنامه هسته ای ایران را به او ارائه کردند. 
نمایندگی دائم ایران در وین هم در پیامی در حساب ایکس 
خود اعلام کرد که نماینده ایران در آژانس بین المللی انرژی اتمی 
نجفی به همراه نمایندگان دائم چین و روسیه لی و اولیانوف در 
دیدار مشــترک با گروسی، بر اهمیت تداوم گفت وگو و همکاری 
برای حمایت از تلاش هــای دیپلماتیک جاری و فرصت آژانس 

برای ایفای نقش حرفه ای و سازنده در این زمینه تاکید کردند. 
تکرار یاوه گویی نتانیاهو:

 ایران برای کل بشریت تهدید است
»بنیامین نتانیاهو« نخست وزیر جنایتکار رژیم صهیونیستی 
شامگاه چهارشنبه بار دیگر توهمات مضحک خود درباره نبرد با 

جمهوری اسلامی ایران را تکرار کرد.
نتانیاهو طی سخنرانی در مراسم موهوم »هولوکاست« ادعا 
کرد: »رژیم ایران نه تنها برای آینده ما، بلکه برای سرنوشــت و 

آینده کل جامعه بشری یک تهدید وجودی است«.
وی که حدود ۷۵ ســال است رژیم جعلی و تروریستی اش 
مشــغول نسل کشی فلسطینیان و تجاوز به دیگر کشورها است، 
مدعی شد: »درگیری بین ما و امپراتوری ترور در تهران، سرنوشت 

همه جوامع آزاد را رقم خواهد زد«.
ادعای گروسی درباره موافقت ایران 
با مذاکره بر سر دوربین های نظارتی

رافائل گروســی مدعی شــده ایران پذیرفت که در روزهای 
آینــده تیمی فنی از آژانس بین المللی انرژی اتمی برای مذاکره 
درباره بازگرداندن نظارت دوربین ها در تأسیســات هسته ای به 

این کشور سفر کند. 
گروســی این اقدام را نشــانه ای از تعهد ایــران برای تلاش 
در جهت رســیدن به توافق ارزیابی کرده اســت. او گفت: »این 

برداشت من است.«
پس از امضای برجام در ســال ۲۰۱۵، ایــران پذیرفت که 
دوربین های نظارتی آژانس در تأسیســات هســته ای اش نصب 
شــود تا فعالیت های هسته ای اش تحت نظارت دقیق قرار گیرد. 
ایــن دوربین ها برای راســتی آزمایی تعهدات ایــران، از جمله 

محدودیت های غنی سازی اورانیوم، استفاده می شدند.
در سال ۲۰۱۸، آمریکا به طور یکجانبه از برجام خارج شد و 
تحریم های شدیدی علیه ایران اعمال کرد. ایران در پاسخ، به تدریج 
تعهدات خود در برجام را کاهش داد و از جمله، همکاری با آژانس 

در زمینه نظارت را محدود کرد.
در دسامبر ۲۰۲۰، مجلس ایران قانون »اقدام راهبردی برای 
لغو تحریم ها« را تصویب کرد که دولت را ملزم به کاهش تعهدات 
هسته ای، از جمله توقف اجرای پروتکل الحاقی و محدود کردن 

دسترسی آژانس به تأسیسات هسته ای کرد. 
طبــق این قانون، ایران اعلام کرد کــه از ۲۳ فوریه ۲۰۲۱ 
)۵ اسفند ۱۳۹۹(، نظارت های فراپادمانی، از جمله دسترسی به 

فیلم های دوربین های نظارتی، متوقف خواهد شد.
خطیب جمعه تهران:

تمام قوا فارغ از روند مذاكرات مسقط، رشد اقتصادی بالا را اولویت كار خود قرار دهند
امام جمعه موقت تهران گفت: تمام قوا باید فارغ از 
روند مذاکرات مسقط، با تمرکز بر بهره گیری از ظرفیت های 
داخلی برای تحول در زیرســاخت ها و دستیابی به رشد 
اقتصادی بالا، برنامه ریزی کنند؛ مجلس، دغدغه خود را 
رشد اقتصادی پایدار قرار دهد و از هر اقدامی که با این 
راهبرد در تضاد اســت پرهیز نماید؛ دولت نیز باید این 
سیاســت کلان را به عنوان اولویت اول خود مورد توجه 

قرار دهد.
حجت الاسلام والمسلمین سید محمد حسن  ابوترابی فرد در 
خطبه های نماز جمعه تهران که در دانشگاه تهران برگزار شد، با 
اشاره به جایگاه ماه ذی القعده در آموزه های اسلامی، با استناد به 
بیانات عالم بزرگ شیعه سید بن طاووس، توصیه کرد که مؤمنان 
در این ماه به دعا برای رفع ظلم و گرفتاری ها، به خصوص برای 

مردم ستمدیده غزه اهتمام ورزند.
امام جمعه موقت تهران با اشاره به آغاز مذاکرات غیرمستقیم 
میان جمهوری اسلامی ایران و ایالات متحده آمریکا، اظهار داشت: 
این گفت وگوها به درخواســت مقامات عالی رتبه دولت آمریکا و 
در چهارچوب اصول و ضوابط تعریف شــده از ســوی جمهوری 
اســلامی ایران آغاز شده است و با توجه به سابقه بدعهدی های 
مکرر آمریکا، به ویژه خروج یکجانبه آن کشور از توافق برجام در 
سال ۲۰۱۸، با دقت، احتیاط و با نگاه تردیدآمیز دنبال می شود.
وی با تأکید بر این که در دهه های گذشته، برنامه صلح آمیز 
هســته ای ایران همواره بهانه ای برای اعمال فشارهای سیاسی 
و اقتصادی از ســوی آمریکا بوده است، افزود: هرچند بازگشت 
تحریم های گســترده و بی سابقه، کشور را تحت فشار قرار داد، 
اما این تجربه تلخ برای ملت و مســئولان آموزنده بود؛ زیرا ما را 
متوجه ساخت که باید فارغ از اعتماد به وعده های طرف غربی، 
از تمامــی توانمندی ها و ظرفیت های ملی برای عبور از موانع و 

مشکلات اقتصادی بهره گیری کنیم.
حجت الاسلام والمســلمین  ابوترابی فرد با اشاره به اظهارات 
وزیر امور خارجه جمهوری اســلامی ایران درخصوص این دور 
از مذاکرات، تصریــح کرد: آقای وزیر مذاکرات صورت گرفته در 
مســقط را آزمونی برای سنجش میزان جدیت طرف آمریکایی 
ارزیابی کرده و تأکید کرده است که تحقق رفع کامل تحریم ها 
و ارائــه تضمین های حقوقی، می تواند زمینه را برای پیشــرفت 

گفت وگوها هموار نماید.
امــام جمعه موقت تهران با اشــاره بــه راهبرد کلان نظام 
جمهوری اسلامی در قبال مذاکرات هسته ای، خاطرنشان ساخت: 
این رویکرد بر شفاف ســازی ماهیت صلح آمیز برنامه هسته ای 
کشــور، بر مبنای نگاه فقهی و سیاســی رهبــر معظم انقلاب، 
توسعه توانمندی های فناورانه در حوزه هسته ای، و خنثی سازی 
تحریم های ناعادلانه علیه ملت ایران اســتوار اســت. بر اساس 
بیانیه رسمی دولت عمان نیز، مذاکرات انجام شده تا به امروز در 
همین چهارچوب صورت گرفته و منطبق بر سیاست های کلان 
هسته ای جمهوری اسلامی ایران بوده است. خطیب جمعه تهران 

با تأکید بر این که مذاکرات از جایگاه عزت و اقتدار آغاز شــده 
اســت، تصریح کرد: آنچه از گفت وگوهای اخیر برمی آید، تسلط 
و ابتکار عمل جمهوری اســلامی در تعریف چارچوب ها و اصول 
حاکم بر مذاکرات اســت و این خود گواه روشنی است بر دست 

برتر تهران در عرصه دیپلماسی.
وی اظهار داشت: یکی از مهم ترین مؤلفه های قدرت کشور 
در چنین شــرایطی، سرمایه اجتماعی، پیوند مستحکم دولت و 
ملت و شکل گیری وحدت راهبردی میان ارکان گوناگون نظام 
اســت. امروز صدای واحدی از جمهوری اسلامی ایران به گوش 
می رسد و قوای سه گانه، جریان های گوناگون سیاسی و ملت آگاه، 
در حمایت از تیم مذاکره کننده هم صدا هستند. این هم صدایی 
ملــی، که به ویژه در دولت چهاردهم بــا هدایت و رهنمودهای 
مقام معظم رهبری و همراهی رؤسای قوای سه گانه و نهادهای 

تصمیم ساز تقویت شده است، باید حفظ و تقویت شود.
حجت الاسلام والمســلمین  ابوترابی فرد با اشــاره به جایگاه 
صنعت هســته ای در ســاختار اقتدار ملی گفت: این صنعت از 
معدود حوزه هایی است که به طور همزمان تمامی عناصر قدرت 
را در خود جمع کرده اســت و بدین جهت، یکی از پشتوانه های 

کلیدی تیم مذاکره کننده به شمار می رود.

امام جمعه موقت تهران اظهار داشت: توان دفاعی و ظرفیت 
بازدارندگی کشــور نیز یکی از عوامل مهم پشتوانه ای برای تیم 
مذاکره کننده در گفت وگوهای مسقط است که باید مورد توجه 

و حفاظت قرار گیرد.
وی با اشاره به جایگاه رفع تحریم ها در برنامه توسعه کشور 
تصریح کرد: بدون تردید، لغو تحریم ها می تواند نقش بسزایی در 
ایجاد بستر مناسب برای رشد اقتصادی ایفا کند، اما همان گونه که 
رهبر حکیم انقلاب بارها تصریح فرموده اند، تحقق رشد اقتصادی 
پایدار در گرو اصلاحات عمیق در ساختارهای اقتصادی و اداری 
کشور است؛ از جمله: قطع وابستگی بودجه عمومی به درآمدهای 
نفتی، اصلاح نظام بودجه ریزی، اصلاح سیاست های مالی و پولی 
با محوریت حفظ ارزش پول ملی و مهار تورم، اســتقلال بانک 
مرکزی، تحول در نظام بانکی، توســعه اقتصاد مردمی با حضور 
فعال و مؤثر بخش خصوصی، و بازتعریف ساختار اداری متناسب 

با مأموریت های حاکمیتی.
حجت الاسلام والمســلمین  ابوترابی فرد تأکید کرد: تمام قوا 
باید فارغ از روند مذاکرات مســقط، بــا تمرکز بر بهره گیری از 
ظرفیت های داخلی برای تحول در زیرســاخت ها و دستیابی به 
رشــد اقتصادی بالا، برنامه ریزی کنند؛ مجلس، دغدغه خود را 

رشد اقتصادی پایدار قرار دهد و از هر اقدامی که با این راهبرد 
در تضاد است پرهیز نماید؛ دولت نیز باید این سیاست کلان را 

به عنوان اولویت اول خود مورد توجه قرار دهد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

بخش مهمی از مشکلات امروز در نظام آموزش
 سلامت و رفاه، ناشی از تفکیک طبقاتی است

احمد میدری، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در سخنرانی 
پیش از خطبه های نماز جمعه تهران گفت: اندیشــه نادرستی 
معتقد بود باید مدارس گروه های پردرآمد از دیگران جدا شــود 
تا دولت بتواند بودجه بیشتری را صرف پرداخت به خانواده های 
کم درآمــد کند اما معتقدیم این روند باید در دولت چهاردهم با 

هدف گذاری رئیس جمهور تغییر یابد.
وی با اشــاره به اهمیت جایگاه کارگــران در اقتصاد ایران 
اظهار داشــت: مســئله کار و کرامت کارگــر فقط یک موضوع 
اقتصادی نیســت و باید در جامعه فرهنگ کار و کارگری ترویج 

و نهادینه شود.
میدری با اشــاره به ضرورت همبســتگی ملی برای اصلاح 
ساختارهای معیوب تأکید کرد که بخش مهمی از مشکلات امروز 
در نظام آموزش، سلامت و رفاه، ناشی از تفکیک طبقاتی است.
وی با اشاره به یکی از شعارهای انتخاباتی رئیس جمهور بیان 
داشت: دکتر پزشکیان در انتخابات ریاست جمهوری جمله ای را 
مطرح کردند که این دولت به دنبال تحقق آن است. رئیس جمهور 
تاکید کرده اســت که آموزش و سلامت کالا نیستند. این جمله 
یک هدف و آرمان بزرگ را نشان می دهد. یعنی بهره مندی هر 

فرد از آن نباید بستگی به قدرت خریدش داشته باشد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به برنامه وزارت کار 
درخصــوص مهارت آموزی و ارتقای مهارت نیروی کار از تحول 
در نظام مهارت آموزی خبر داد و گفت: کشــور امروز به افزایش 
مهــارت نیروی کار نیاز دارد و اگر مهارت کارگران افزایش یابد 

در بهره وری کشور تاثیر زیادی خواهد داشت.
وی به بیانات مقام معظم رهبری در هفته کار و کارگر سال 
گذشته اشاره کرد و افزود: ایشان چند راهبرد اصلی برای ارتقای 
وضعیــت کارگران ایران مطرح کردند؛ افزایش امنیت شــغلی، 
کاهش حوادث ناشــی از کار، کنترل تورم، دانش بنیان شــدن 
اقتصاد، افزایش بهره وری و مهارت آموزی کارگران. این راهبردها، 

شیوه صحیح افزایش درآمد کارگران ایران است.
میدری تأکید کرد: نمی توان در یک نظام آموزشی نامطلوب، 
انتظار نظام مهارت آموزی مطلوب داشــت، امــروز در تهران و 
کلان شهرهای ایران شــاهد آن هستیم که مدرسه ها بر اساس 
طبقه اجتماعی تفکیک شــده اند. کودکان اقشــار کم درآمد از 
کیفیت آموزشی مناسبی برخوردار نیستند و این وضعیت نه تنها 

آن ها، بلکه کل جامعه را دچار آسیب کرده است.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، وی با بیان اینکه تفکیک 
خدمات عمومی مانند آموزش و سلامت بر اساس طبقه اجتماعی 
به ضرر همه جامعه اســت، گفت: آسیب حاصل از این تفکیک 

فقط متوجه اقشار کم درآمد نیست بلکه تمام مردم از آن متضرر 
 می شــوند. برخی امور مانند آموزش، ســلامت، برق و آب، باید 

بر پایه برابری و کارآمدی بنا شوند.
وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی بــا تبریک مجدد هفته 
کارگر امسال را سال تحول در برنامه های آموزش مهارتی اعلام 
و از جامعه کار و تولید خواست به موضوع مهارت افزایی اهتمام 

جدی داشته باشند.
 چمران: عملی شدن طرح مدیریت یکپارچه شهری 

مطالبه شورای شهر است
مهدی چمران، رئیس شورای شهر تهران نیز در سخنرانی 
پیش از خطبه های نماز جمعه تهران اظهار داشــت: هفته پیش 
رو نهم اردیبهشت، سالروز فرمان تشکیل شورای شهر و روستا 
است. حضرت امام)ره( در روزهای نخستین پیروزی انقلاب، در 
نهم اردیبهشت، فرمان را صادر کردند تا در آن زمان قوانین این 

شوراها تصویب شود.
وی با بیان اینکه در برنامه های سوم، چهارم و هفتم توسعه به 
طرح مدیریت یکپارچه شهری اشاره شده است، گفت: امیدواریم 

که این موضوع در برنامه هفتم محقق شود.
چمران به ســاخت برخی تونل و بزرگراه ها در تهران اشاره 
کرد و اظهار داشــت: در تهران بزرگراه های فراوانی ساخته شده 
است؛ تونل هایی مانند رسالت، توحید، نیایش و امیرکبیر که به 
تدریج شــکل گرفتند و بزرگراه هایی مانند امام علی )ع(، یادگار 

امام)ره( و آزادگان نیز ساخته شده اند.
رئیس شورای شهر تهران به اجرای برخی پروژه های فرهنگی 
نیز اشاره کرد و بیان داشت: پروژه های فرهنگی مانند اعیاد غدیر، 
ماه رمضان، پیاده راه حضرت زهرا)س( که مردم در ماه رمضان از 

آن استفاده کردند نیز انجام شده است.
چمران گفت: قانون طرح جامع شهر که در شورای معماری 

و شهرسازی تصویب شده است را باید اجرا کنیم.
به گزارش ایرنا، وی با بیان اینکه کارهای بسیاری در شورای 
شــهر انجام شده اما خود را مدیون مردم تهران می دانیم، اظهار 
داشــت: بیش از این باید برای مردم پایتخت جمهوری اسلامی 
ایران تلاش کنیم؛ مردمی که دنیا همواره به آنها چشم دوخته اند 
و حمایت هایشان را از مبارزات مسلمانان جهان به ویژه فلسطین 

و غزه دریغ نکرده اند.
چمــران تاکید کرد: واگن های متــرو و اتوبوس های جدید 
نیز اتفاقاتی بوده اســت که شــاهد آن ها هســتیم؛ امیدواریم 
بتوانیم تعداد بیشــتری از این واگــن و اتوبوس ها وارد کنیم یا 
 کارخانه ها بتوانند بسازند تا مردم بتوانند از وسایل نقلیه عمومی 

بهره مند شوند.
رئیس شورای شهر تهران با بیان اینکه هم اکنون دوره ششم 
شوراها به فعالیت خود ادامه می دهد، گفت: هرچند کلیات قانون 
شــوراها در سال ۱۳۷۵ در مجلس تصویب شده است اما هنوز 
طرح مدیریت یکپارچه شهری در شهرها عملی نشده است که 

مطالبات اساسی ماست.
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